



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်ဒုသဝီပူၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၂၉ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 24-266-D1

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ပယီၤသုးခးလီၤနီၤကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပူၤ ဘၣ်သံ ဒီးဘၣ်ဒိသဝီဖိ (၁၁) ဂၤ, တၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤ ဒီး တၢ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဒိၣ်ဒိၣ်မ့ၢ်မ့ၢ် ဖဲသထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လါမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ် ဖဲလါမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ် လၢသထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ဟီၣ် ကဝီပူၤဘၣ်ဃး ပယီၤသုးခးလီၤနီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီပူၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤ, တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး, တၢ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိး ဒီး တၢ်လုာ်အိၣ်နီၤခိၣ်သးသမ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲ လါမ့ၢ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ် လီၤကဝီ. ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျိး သုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA) ဒီး တၢ်ဒိသဒါကမ့ၢ်သုး (PDF) တဖၣ် လဲၤထီၣ်ခး ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC) ပယီၤသုး ကလၢၤ လၢအအိၣ်ဖဲ တပဲၤခိၣ်တၢ်ကပၤတဖျါအံၤအေယိ ကုးတရီၤSACပယီၤသုးကလၢၤ စုကဝဲဒိၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၁၄) သုးဖိတဖၣ် ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူ စ့ၤယီၤပုၤကရူာ်ဟီၣ်ကဝီသ့တဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အေယိ ကျိဖးဒိၣ် ဘၣ်သံသဝီဖိ (၂) ဂၤ, ဘၣ်ဒိ (၉)ဂၤ ပုၤဃုာ်ဖိသ့တဖၣ် ဒီး ဘၣ်ဒိဟးဂီၤဟံၣ် (၁၆) ဖျါန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပူၤခဲလၢာ် ဒီးလဲၤအိၣ် က့ၤဖဲ တၢ်လီၤလၢအဘၣ်ဘၢအေယိ ကွၢ်ဆၣ်မဲာ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်လုာ်အိၣ်နီၤခိၣ်သးသမ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီၢ်သ့တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

SAC ပယီၤသုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး, တၢ်သံတၢ်ပုၤ ဒီး တၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤ

ဖဲလါမ့ၢ် ၁၀ သီ, ၂၀၂၄နံၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ ထံကီၢ်တၢ်ပၤတၢ်ပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC)ပယီၤသုး ဒီး လီၤကဝီ. ကညီဒီက လုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျိးသုးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA)သုးဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်သးဒီးတၢ်ဒိသဒါကမ့ၢ်သုး (PDF)အဘၢၣ်စၢၤ ဒီတနၤကျါၤ တုၤလၢ လါမ့ၢ် ၁၁ သီဂီၤခိၣ် ဖဲတပဲၤခိၣ်တၢ် SACပယီၤသုးကလၢၤ, စ့ၤယီၤပုၤကရူာ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပယီၤသုးသ့တဖၣ်အံၤ ပာ်တုၤကွံာ်အသုးကလၢၤဖဲ လါမ့ၢ် ၁၁ သီဂီၤခိၣ်, ၂၀၂၄ နံၣ်အံၤတဘျီ လီၤကဝီ. KNLA ဒီး PDF သုးသ့တဖၣ် မၤဟးဂီၤကွံာ် တပဲၤခိၣ်တၢ်တဘိအံၤ ဒီးစံးဝဲလၢ SACပယီၤသုးသ့တဖၣ် သူတၢ်တဘိအံၤလၢအသုးတၢ်ဟူး တၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်ဟီၣ်ကဝီပူၤဂီၢ်အေယိန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ခိၣ်ဆၢက့ၤတၢ်ထီၣ်ဒုးတဘျီအံၤအဖိခိၣ် SACပယီၤသုး

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒိးန့ၣ်ဘၣ်အံၤဖဲ လါယုၤ ၂၀၂၄ နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ်ထီၣ်အီၤလၢ လီၤကဝီပုၤမၤသ ကိးတၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတုၤဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤလၢအဝဲနီၢ် ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအါထီၣ်အံၤ ဖဲ ပနီၤကဝီအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

စုကဝဲဒိၣ် နီၣ်ဂံၢ် (၃၂၄) လၢအအိၣ်ဖဲ ကူးတရီၤသူးကလၢ၊ စ့ၤယီၤပုၣ်ကရူၢ်ပူၤတဖုအံၤ ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီအါဖျါပူၤ လၢစ့ၤယီၤပုၣ်ကရူၢ် လၢအအိၣ်ဘူးဒီးတၢ်ကဲသးအလီၢ် ဒ်အမ့ၢ် က---, ခ---, ဂ---, ဃ---, င--- ဒီးသဝီအဂၤသ့ၣ်တဖု န့ၣ်လီၤ.

ပယီၤသူးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်တဘျီအံၤ ဘၣ်သံသဝီဖိ (၂)ဂၤ, ဘၣ်ဒိ (၇)ဂၤ ဒီး ဘၣ်ဒိဟးဂီၤဟံၣ် (၁၆)ဖျါ ဖဲ ဂ--- သဝီပူၤအံၤ န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢသံ (၂) ဂၤမ့ၢ် နီၣ်မူးသ့ (၂၈) နံၣ် ဒီး စီၤစီၤမ့ၢ် (၄၈) နံၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ အဘၣ်ဒိ (၇) ဂၤမ့ၢ် နီၣ် စ--- (၄၂ နံၣ်) ဘၣ်ဒိတပုၤဖဲအကိၣ်ဘိ, နီၣ် ဆ--- (၅၂ နံၣ်) ဘၣ်ဒိဖဲအကိၣ်ဒုၣ်ထွဲ, နီၣ် ရှ--- (၅၀ နံၣ်)ဘၣ်ဒိဖဲ အချါ ဒီး ခံကိၢ်, စီၤ ည--- (၇၃ နံၣ်) ဘၣ်ဒိတပုၤအစုဒုၣ်ထွဲ, နီၣ် တ---(၁၁ နံၣ်) ဘၣ်ဒိတပုၤအစုဒုၣ်ထွဲ, နီၣ် ထ--- (၄ နံၣ်) ဘၣ်ဒိတပုၤ အစုဒုၣ်ထွဲ ဒီး နီၣ် ဒ--- (၅ နံၣ်) ဘၣ်ဒိအစုထွဲန့ၣ်လီၤ. ခ---သဝီဖိပိာ်မုၢ် (၂) ဂၤ စ့ၢ်ကီး ဘၣ်ဒိဒီးကျိဖးဒိၣ် လၢအကျါတဂၤ မ့ၢ်ပုၤမိၢ်ဒါန့ၣ်လီၤ. (ပုၤဘၣ်ဒိ (၂)အံၤ တသ့ၣ်ညါအမံၤအသ့ၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.)



တၢ်ဂီၤတဖုအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ်ဖဲ လၢမ့ၢ် ၂၀၂၄ နံၣ် ဖဲ ဂ--- သဝီ, စ့ၤယီၤပုၣ်ကရူၢ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒူသထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစုၣ် တဘျီအံၤ ဟံးဖျါထီၣ်ပဲ ပုၤဒိမၤဝါ (၂)ဂၤအံၤ ဘၣ်ဒိပယီၤကျိဖးဒိၣ်ချံက့ဖဲ လၢမ့ၢ် ၁၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်ပူၤအံၤအဃိ အသးသးမူဘၣ်ဟးထီၣ်ကွံာ်ဒဲဒဲ န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုထွဲတခါ ဟံးဖျါထီၣ်ပဲ သဝီဖိဘၣ်ဒိ (၇) ဂၤအကျါတဂၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ဂ---သဝီဖိ (၂) ဂၤလၢအဘၣ်သံဒီး ပယီၤကျိဖးဒိၣ်ချံက့အံၤမ့ၢ် အဒိမၤဝါန့ၣ်လီၤ. အဖိမုၢ်ဆံး (၂) ဂၤ လၢအသးနံၣ်ကအိၣ် ထဲ (၁၀) နံၣ် ဒီး (၃)အံၤ ဘၣ်အိၣ်လီၤတံာ်ဖိၣ်ဃဲဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးအဆၢကတီၢ်ဖဲ ဟံၣ်ဖိဃီဖိတဒုၣ်အံၤ အိၣ်ဟး ထီၣ်လၢဟံၣ်ပူၤဒီးလဲၤဃုာ်ဃီၤဆူတၢ်ပူၤလၢအဘူးဒီးဟံၣ်တပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဖိမုၢ်ဖိ (၂) ဂၤအံၤလဲၤတုၤလၢ တၢ်ပူၤဝံၤ ဒီး တချူးဒီးလၢအဝဲသ့ၣ်လဲၤတုၤဒီးဘၣ်အဆၢကတီၢ် ကျိဖးဒိၣ်လီၤတံာ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်ကပၤတဖျါအဃိ ကျိဖးဒိၣ် က့ဘၣ်အဝဲဒီးသံကွံာ်ပဲ (၂)ဂၤလၢတဘျီဃီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်သးဒ်အံၤအဖိခိၣ် နီၣ် န--- လၢအမ့ၢ် ဂ---သဝီဖိအကျါ တဂၤ ဟံးဖျါထီၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဆၣ်ဆူ KHRGအိၣ်ဒ်အံၤ, “ဖဲပုၤတဲဘၣ်ယၤတၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤတဘျီဃီ ပကနိးထီၣ် ဒီဂၤညါ. (...) အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်အိၣ်လီၤတံာ်ဖိၣ်ဃဲက့ၤဒီး အဖဲအဖုသးပုၤလၢပါထံးတကပၤ. (...) ဖဲယထံာ်အပု အပုၢ်မုၢ်အခါ လီၤသးကညီဒိၣ်မး. ဖဲအဝဲကပုထီၣ်အပုၢ်န့ၣ် တဲအပုၢ်လၢ ‘ပဝဲဒဲဒဲဒု ပမိပပါတအိၣ်လၢဘၣ်’”န့ၣ်လီၤ.

တပဲာ်ထၣ်တၢ်လီၤပုၤဝံၤအလီၢ်ခံ ဘၣ်ဃးတၢ်အိၣ်သးလၢဟီၣ်ကဝီပူၤတခါ နီၣ် န--- ဟံးဖျါထီၣ်ပဲဒ်အံၤ, “SAC ပယီၤသူးက့ၤ တ့ထီၣ်က့ၤတၢ်အံၤဝံၤလဲၤ ဒီး ဟးကွံာ်လီၤဒဲးကျိဖးဒိၣ်ရဲၣ်ရဲၣ်လီၤ. (တၢ်ဟံးဖျါအလီၢ်ခံကတၢ်ဖဲ လၢစဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၄နံၣ်).” နီၣ် န--- အုၣ်အသးဒီးဟံးဖျါထီၣ်ပဲဒ်အံၤ, “တဘျီလၢလၢ ဖဲပနၢ်ဟူးကျိဖးဒိၣ်ဟးထီၣ်သီၣ်လဲၤန့ၣ် ပသးကီၢ်တၢ်လဲၤ မ့ၢ်ကလီၤတံာ် ဖဲလဲၣ်. (...) ပနၢ်ဟူးတၢ်သီၣ်ကီးနၢ်ဒဲးလီၤ. ယမ့ၢ်နၢ်ဟူးတၢ်သီၣ်န့ၣ် ယကနိးဒီတဂၤညါ.”န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤတဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ် ဖဲ ၈---သဝီ, စွၤယီၤပျဉ်ကရူၢ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤ တဘျီအံၤ ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ ဖဲလါမ့ၤ ၁၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် SAC ပယီၤသုး ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူလီၢ်ကဝီၤကရူၢ်ပူၤ ဒီး သဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် ဘၣ်ဒိဝံၤအ လီၢ်ခဲ တၢ်ကလဲၤဆူသဝီဖိလၢ အဘၣ်ဒိတဖဉ်အံၤ ဆူလီၢ်ကဝီၤ တၢ်ဆါ ဟံၣ် ဒိသိးကဒီးန့ၢ်ဘၣ် တၢ်ကူဆါယါဘျါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

သဝီဖိလၢအဘၣ်ဒိသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ အါဒၣ်တၢ်တက့ၢ် လဲၤဒီးကူဆါယါဘျါအသးလၢ လီၢ်ကဝီၤတၢ်ဆါဟံၣ် လၢကညီဒိက လုာ်စာဖျိကရၢ (KNU)တၢ်တီခိၣ်ရိၢ်မဲဖိလၢသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်က့ ဘၣ်ဒိဟးဂီၤဟံၣ် (၁၆) ဖျါနံၣ် ဖဲ၈--- သဝီပူၤ ဒီး ဟံၣ်ကစၢ်သ့ၣ်တဖဉ်မ့ၢ် နီၢ် ပ---, နီၢ် ဖ---, နီၢ် ဘ---, စီၤ မ---, နီၢ် ယ---,စီၤ ရ---, နီၢ် လ---, စီၤ ဝ---, နီၢ် သ---, နီၢ် ဟ---, နီၢ် အ---, နီၢ် ဇ---, နီၢ် ကက---, နီၢ် ခခ---, နီၢ် ဂဂ--- ဒီး နီၢ် ဃဃ--- တဖဉ်န့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ် ဖဲ၈---သဝီ, စွၤယီၤပျဉ်ကရူၢ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရဲၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤ သ့ၣ်တဖဉ်အံၤ ဟံးဖျါထီၣ်ဝဲ SAC ပယီၤသုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢကရူၢ်ပူၤ ဖဲလါမ့ၤ ၁၁ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ် ဘၣ်ဒိဟးဂီၤဟံၣ် အကျိတဖျါန့ၣ်လီၤ. ဟံၣ်တဖျါအံၤမ့ၢ် ပုၤဒိမၤဝါလၢအသံ (၂) ဂၢအံၤအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

(တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢလံာ်တၢ်ပဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ် SAC ပယီၤသးခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ခုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ် ထံး, တၢ်သံတၢ်ပုၤ ဒီး တၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤတဖၣ်ဖဲ သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤ ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၄ နံၣ်အပူၤအံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ထဲတနီၤဇိ န့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အိၣ်အယိ KHRG ပျီပူၤ ပုၤမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤပယွဲပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ် တၢ်အံၤ မၤနီၣ်မၤဃါ တၢ်သံတၢ်ပုၤ, တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး ဒီး တၢ်ဟးဂ့ၢ်ဟးဂီၤ လၢသဝီၤဂၤတန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.)

တၢ်ဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိၣ်သးသမူတၢ်ဂ့ၢ်ကီ

KHRG မၤနီၣ်မၤဃါဘၣ်ဃး လီၤကဝီၤသဝီၤဖိတဖၣ်လၢ စ့ၤယီၤပုၣ်ကရူၢ်, သထူၣ်ကီၢ်ဆၣ်ဟီၣ်ကဝီၤပူၤ ဘၣ်ဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါဒီးလၢ SACပယီၤသးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ဆူသဝီၤပူၤအယိ စးထီၣ်လၢ ၂၀၂၃ နံၣ် နံၣ်တတၢ်အဆၢကတီၢ်လံာ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ ၂၀၂၃ နံၣ် နံၣ်တတၢ် တုၤလီၤလၢ လါယူၤ ၂၀၂၄ နံၣ် အဆၢကတီၢ် သဝီၤဖိလၢအဘၣ်ဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါဒီးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤတနီၤ မ့ၢ်ဆါခိအဆၢ ကတီၢ် တၢ်မ့ၢ်တသိၣ်ဘၣ်န့ၣ် အဝဲသ့ၣ် က့ၤကွၢ်က့ၤအဟံၣ်ဃီ ဒီး ဘၣ်လီၤဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးပူၤဝံၤ ဟဲက့ၤကဒါလၢ တၢ်ဃုၢ်အိၣ်ကဒုအလီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီၤဖိတနီၤ တုၤခဲအံၤ (လါစဲးပထုဘၣ် ၂၀၂၄ နံၣ်)န့ၣ် တက့ၤဘၣ်ဆူအသဝီၤ နိတဘျီဒီးဘၣ် န့ၣ်လီၤ.

(ဖဲလါယူၤ ၁၄ သီ, ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်) နီၢ် န--- လၢအအိၣ်ဖဲ ဂ---သဝီ, စ့ၤယီၤပုၣ်ကရူၢ်ပူၤတၢ်ဂၤ တက့ၤဘၣ်ဒီးဆူအသဝီနိတ ဘျီဘၣ် ဒီး အဝဲဟံၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒိအံၤ, “သဝီဖိတဖၣ် ဘၣ်ဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါဒီးမ့ၢ်လၢ ပပျံၤပယီၤသးခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ဒီး ခးလီၤဝဲလၢသဝီပူၤ ဒီးသဝီဃၢၤ တလီၢ်လီၢ်အယိ. (...) အဝဲသ့ၣ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်တလီၢ်လီၢ် စးထီၣ်လၢယဘၣ်ဒိ (ဖဲ၂၀၂၃ နံၣ်နံၣ်တၢ်) တုၤခဲအံၤ. ပနၢ်ဟူတၢ်သီၣ် တဘျီဝံၤတဘျီ. ဝံၤယအိၣ်လၢသဝီပူၤတဘျီလၢဘၣ် ဒီး ဟဲအိၣ်က့ၤဖဲအံၤ (တၢ်ဃုၢ်အိၣ်ကဒုလီၢ်). (...) ပပျံၤတၢ်ဒိၣ်မး. ယက့ၤလၢသဝီတဘျီလၢဘၣ်. ယကအိၣ်ဒီးယဖိခွဲးဖဲအံၤလီၤ. (...) ယတ လိၣ်ဘၣ် (စုကဝဲတၢ်သဘၣ်သဘၣ်)လၢဘၣ်. ယဘၣ်သးက့ၤအိၣ်က့ၤလၢယဟံၣ်လံ. ယဘၣ်သးက့ၤလၢသဝီဖးယံလံ ဘၣ်ဆၣ် က့ၤလၢယဟံၣ်တဘျီဒီးဘၣ်.”

သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ် ဘၢ်ဃုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်လၢတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးပူၤတုၤဒၣ်လဲၣ် ဃုၢ်စိၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိ ဒီး ဟံၣ်ဃီတၢ်ပီးတၢ်လီသ့ၣ်တ ဖၣ်တန့ၢ်ဘၣ်အယိ တၢ်ဃုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျါဒီးအံၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ် တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိၣ်သးသမူ တၢ်ကီတၢ်ခဲလၢသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်လၢအစံာ်ပျီ မ့ၢ်တမ့ၢ် ကျိး တၢ်ဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်လီၢ် လၢအတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိၣ်သး သမူအဂီၢ် တဘျီစ့ၢ်ကီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နီၢ်န--- ဟံၣ်ဖျါထီၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဒိအံၤ, “ပဖဲးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ် (လၢစံာ်ဒီး ကျိးပူၤ) တဘျီ ဘၣ်. ပဘၣ်ဃုၢ်ကျိဖးဒိၣ်လဲလဲလီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်ကီးနံၣ်ဒဲးအယိ ပမ့ၢ်အိၣ်လၢသဝီပူၤ ပလီၤကရဲ လၢာ်လံ.”

ဂ--- သဝီအံၤ အကိအိၣ် ဘၣ်ဆၣ် ဘၣ်ပံးကွံာ်အကိ စးထီၣ်လၢ ခါဘၣ် (Covid-19) တၢ်ဆါခါ ဒီး ပယီၤသးမိဖိရီၤ ဟံးန့ၢ်ဆူၣ် ထံကီၢ်တၢ်စိတၢ်ကမီဖဲ ၂၀၂၁ နံၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်စုကဝဲတၢ်သဘၣ်သဘၣ်တုၤမ့ၢ်မဆါတန့ၢ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်အယိ န့ၣ်လီၤ. ကိဖိတနီၤ လဲထီၣ်က့ၤကျိဆူ သဝီအဂၤ လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရီၢ်မဲအီၤလၢ ကညီကူၣ်သ့ဆဲးလၢဝဲကျိ (KECD) သ့ၣ်တဖၣ် ဘၣ်ဆၣ်ဒီး ဖိသၣ်လၢတဒီးန့ၢ်ဘၣ်လၢတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အိၣ်အါမးန့ၣ်လီၤ.

ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူဂ် (KHRG) အဂ္ဂိဖုန်ကိာ်

ကညီဂိုဝီခွဲယာ်ကရူဂ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျၢတဖုလၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၤထီၣ်ပျၢဂ့ၢ်ဝီခွဲယာ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤဒုသဝီဖိတဖု လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျၢဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲယာ်အဂ္ဂိအကျိၤန့ၣ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖုအံၤ ဒ်သိးကပ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖုအကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘၣ် ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ပာ်သးသ့ၣ်တဖုန့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖုဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဒဲဒဲန့ၣ်လီၤ.

